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Concept-verslag van de vergadering van de statencommissie WEM van 24 januari  2005

Aanwezig:
drs. J.H.A. van Oostrum (VVD, voorzitter), J. Binnekamp (gedeputeerde), F. Killi (PvdA),
mw.mr. K.J. Fokker (PvdA), ir. J.E.F. Landman (CU), mr. A.G. van Malenstein (PvdA)), mw.
S.D. Oosterhuis (VVD), mw. drs.ing. L.L. Oostlander (CDA), J.R. Ploeger (D66), mr. J.G.M.
Reerink (PvdA),  mw.ir. A.A. Swets (CDA), drs. R. Vis (GL), mw.drs. J. Vonk-Vedder
(CDA), L. de Vries (SP), H.J. van der Wind (SGP),

Van Ambtelijke zijde aanwezig:
 L.C.A.W. Graafhuis (adjunct griffier), mw. ing. A.G. Trip (commissiesecretaris), mw. W.
Voorneman-Rikkers (verslag)

Afwezig:
 J.L.M.M. Damen (VVD),  mw.drs. M.C. Das (GL), E. Jongsma (CDA), J. Konijnenbelt
(CDA)

1. Opening
De voorzitter opent de vergadering en heet de aanwezigen welkom.

2. Mededelingen
De voorzitter deelt mede, dat

- agendapunt 5 komt te vervallen;
- bericht van verhindering is ontvangen van mw. Das en de heren Konijnenbelt, Damen

en Jongsma.

3. Conceptverslag 15 en 22 november 2004
De verslagen worden conform vastgesteld.
De voorzitter deelt mede, dat een geactualiseerde lijst van toezeggingen deze week volgt via
de e-mail.
De heer Reerink deelt mede dat wat de PvdA betreft punt 4 van de lijst van toezeggingen bij
de vergadering van 15 november 2004 niet aan de verwachtingen heeft voldaan. Met
betrekking tot het Dotterlandschap was een discussie over waterberging en verdere invulling
van het gebied afgesproken. Met betrekking tot de Langbroekerwetering: een discussie over
water, milieu, e.d. terwijl de commissie thans een Beeldkwaliteitplan toegelicht heeft
gekregen. Spreker gaat er vanuit dat dit punt niet van de toezeggingenlijst wordt geschrapt als
zijnde afgehandeld.
De voorzitter zegt toe dat hiernaar in overleg met de griffie nader zal worden gekeken.

4. Openbaar Lichaam Muskusrattenbestrijding Utrecht; Jaarrekening 2003;
Ontwerpbegrotingswijziging 2004, Ontwerpbegroting 2005
Mevrouw Oostlander memoreert dat eind 2003 ook over het OLM is gesproken en extra
middelen zijn verstrekt. Het behoeft derhalve geen betoog dat het een onaangename
verrassing is, dat nu weer extra geld nodig is. Als lid van het AB van het OLM namens PS is
spreekster betrokken geweest bij het opstellen van de voorgestelde aanpak. Zij acht het een
goede zaak dat het bestuur onder leiding van de gedeputeerde de nodige maatregelen in gang
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heeft gezet die thans voortvarend zijn ingevoerd, waarvoor het CDA haar waardering
uitspreekt. Het CDA is van mening dat de commissie er niet aan ontkomt akkoord te gaan met
de verhoging van de bijdrage. Het CDA stemt derhalve in met het onderhavige voorstel.

De heer Reerink plaatst namens de PvdA de volgende opmerkingen en vragen:
- gepleit wordt voor een wat helderdere verslaglegging;
- geïnformeerd wordt welke aanbevelingen van de accountant inmiddels zijn

gerealiseerd;
- de PvdA is vooralsnog geen voorstander van een fusie met Zuid-Holland;
- de vangsthoeveelheid per uur (in 1998 0,41; 2004 1,49) baart de PvdA zorgen. Het

lijkt onbeheersbaar te worden. Verzocht wordt om een andere toelichting.
- het vorenstaande geldt tevens voor de vangsten van de beverratten (37,44 in 222; 63 in

2004);
- verzocht wordt in het vervolg geen namen van medewerkers te vermelden in een

rapportage;
- van ambtelijke zijde zijn cijfers ontvangen waaruit blijkt dat over 2003 sprake is van

65.000 gedode muskusratten. In de rapportage staat een totaal aantal van 58.000.
Geïnformeerd wordt welk getal juist is en wat hiermee wordt gedaan.

Mevrouw Oosterhuis deelt mede dat de VVD zich in grote lijnen aansluit bij het betoog van
het CDA. De commissie staat thans enigszins voor een voldongen feit. Als geen extra gelden
ter beschikking worden gesteld zullen, naast andere problemen, problemen ontstaan met de
vangsten op de langere termijn. De VVD stemt derhalve in met het onderhavige voorstel. De
VVD hoopt wel dat de verbeteringsvoorstellen in het onderhavige stuk voortvarend ter hand
worden genomen en dat de commissie in de toekomst wat beter op de hoogte wordt gehouden.
Gepleit wordt voor een maandelijks schriftelijke rapportage over het financieel-
administratieve gedeelte aan het Bestuur van het OLM. De VVD verzoekt voor de toekomst
PS eerder op de hoogte te stellen indien zich bijzonderheden voordoen, zodat zij niet meer
met een dergelijke situatie worden geconfronteerd.

De heer Vis merkt op dat GL geen voorstander is van het voorstel van de VVD. PS moeten
zich niet bezighouden met de uitvoering. PS hebben opdracht gegeven de
muskusratbestrijding efficiënt en effectief ter hand te nemen. Op het moment dat er echt
specifieke problemen zijn wenst GL een rapportage. GL wenst de gedeputeerde succes met
zijn voortvarende aanpak en stemt in met het onderhavige voorstel.

De heer Ploeger deelt mede dat D66 instemt met het onderhavige voorstel. In verband met de
veiligheid moeten de muskusratten worden bestreden.

De heer Landman plaatst namens de CU de volgende opmerkingen en vragen:
- geïnformeerd wordt waarom voor 2004 geen sprake is geweest van een

accountantscontrole;
- geïnformeerd wordt – gelet op de inspanning en inzet die dit vergt – of de ambtelijke

werkgroep, die het gat tussen bestuur en werkvloer moet dichten, niet minder dan
bijna maandelijks bijeen kan komen met hetzelfde effect;

- de structurele verhoging van het OLM in 2005 en komende jaren omvat tevens de
kosten van de piekbestrijding. Afgesproken was dat de piekbestrijding tijdelijk was.
Verzocht wordt om een nadere toelichting.
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De heer De Vries deelt mede, dat de SP instemt met het onderhavige voorstel omdat het z.i.
onontkoombaar is.
De heer Van der Wind deelt mede, dat de SGP zich in grote lijnen aansluit bij het betoog van
de CU. Hij plaatst vervolgens de volgende opmerkingen en vragen:

- het verbaast de SGP, dat de afschrijving en vervanging tot de financiële risico’s
worden gerekend;

- onder verwijzing naar de claim vanuit Zuid-Holland wordt geïnformeerd of  in de
nieuwe begroting rekening is gehouden met een verzekering in geval van claims en of
die zaken met een dergelijke verzekering werkelijk zijn afgedekt;

- onder verwijzing naar het gesprek met het LTO over het mogelijk inzetten van
particuliere grondbezitters wordt geïnformeerd of in de begroting ook rekening is
gehouden met o.a. training, een eventuele vergoeding of  een pilotproject;

- om een beeld te krijgen van de financiële risico’s wordt geïnformeerd naar de
gevolgen voor de bestrijding in relatie tot het inrichten van natuurvriendelijke oevers;

- voorts wordt meer inzicht gevraagd in de gevolgen voor de veiligheid indien bij
waterkeringen een soort bufferzone wordt gecreëerd.

Tot slot deelt spreker mede, dat de SGP instemt met het onderhavige voorstel omdat het
onontkoombaar is.

De heer Binnekamp gaat over tot beantwoording.
Voor 2004 heeft een bepaalde accountantscontrole plaatsgevonden; in welke vorm precies zal
hij nagaan. In 2004 is KPMG ingeschakeld. KPMG acht de bedrijfsvoering op hoofdlijnen in
orde. Er is een 4-tal aanbevelingen gedaan:

- een maandelijkse financiële rapportage aan het bestuur;
- een AO-beschrijving;
- het uitbesteden van de administratie hetzij via onderbrenging bij de provincie of bijv.

bij het waterschap;
- intensievere controle op de salarisverwerking en salarisgegevens.

Aan de, in de visie van spreker, belangrijkste aanbevelingen AO en de financiële controle
wordt hard gewerkt. Spreker gaat er vanuit dat in de toekomst met de accountantscontrole zal
blijven worden gewerkt. Als gedeputeerde maar ook als voorzitter van het OLM zal spreker
zijn uiterste best doen te voorkomen dat deze situatie zich in de toekomst nog zal voordoen.
Hij heeft daar ook vertrouwen in gezien de inspanningen die thans worden geleverd en de
controle die vanuit de provincie en de waterschappen verder vorm zal worden gegeven.
Het oplopen van de vangsten baart ook spreker zorgen. Er moet een onderscheid worden
gemaakt tussen de bedrijfsvoering, die thans wordt verbeterd, en de 6 piekbestrijders die in
dienst zijn genomen. Als de piekbestrijders verdwijnen, gaat dat van de structurele begroting
af. De piekbestrijders zijn aangenomen voor de periode 2003 – 2006. Hij zal het DB
voorstellen medio 2005 te evalueren of de inzet van de 6 piekbestrijders leidt tot het gewenste
doel. Hij streeft er hierbij naar te bezien hoe de piekbestrijders zo effectief mogelijk kunnen
worden ingezet zodat dicht terecht kan worden gekomen bij de 0,25. Als blijkt dat dit niet
haalbaar is, zal met PS samen moeten worden overwogen of anderen zouden kunnen worden
ingeschakeld vooral bij de pieken. Spreker doelt hierbij op agrariërs. De Flora- en Faunawet
verzet zich daar niet tegen. Men dient zich echter wel te houden aan de vangstmiddelen die
worden voorgeschreven door GS. Spreker komt hierop terug als de evaluatie aangeeft dat het
totale aantal vangsten met de piekbestrijders niet terug kunnen worden gebracht. De populatie
is enorm.
De heer Reerink is het met GL eens dat de commissie zich niet moet bezighouden met de
uitvoering; dat is aan GS. Hij pleit echter wel voor een halfjaarlijkse rapportage over de
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ontwikkeling van de vangsten omdat dit de commissie de gelegenheid biedt daaraan
consequenties te verbinden bij een begrotingsdebat.
De heer Binnekamp onderschrijft het vorenstaande. Hij streeft ernaar binnen het bestuur van
het OLM daarvoor een nauwgezet beleid op te zetten en daarmee met name bij de
begrotingsbehandeling eventueel rekening te houden. Op gezette tijden moet in beeld worden
gekregen hoe de ontwikkeling van de vangsten is.
Utrecht en Zuid-Holland gaan samenwerken. Een fusie op termijn sluit spreker niet uit. Als
dit aan de orde is, komt spreker hierop nader terug in de commissie.
Uit het KPMG-rapport is duidelijk gebleken, dat het AB nogal ver van de werkvloer afstaat.
Vanuit de ambtelijke organisatie moet worden bedacht hoe de contacten met het OLM beter
kunnen worden ingevuld en strakker toezicht kan worden gehouden op het reilen en zeilen
van het OLM. Ook het programmeren van de vangsten moet nauwkeurig worden gevolgd.
Spreker heeft begrepen dat het OLM niet staat te juichen als het gaat om een verdergaande
ontwikkeling van natuurlijke oevers, omdat dit de vangst bemoeilijkt.
De heer Van der Wind merkt op dat het hem met name gaat om het feit dat de vangsten per
kilometer watergang bekend zijn. Z.i. moet het verschil redelijk makkelijk te destilleren zijn.
De heer Binnekamp zegt toe hierover een keer met het OLM te zullen spreken en het resultaat
te zullen terugkoppelen.
De afschrijvingen worden niet meegenomen in de exploitatie, maar wel in de risicoparagraaf.
De claim van Zuid-Holland is afgedekt. Deze zal wel worden meegenomen in de begroting.
Met betrekking tot het verschil in getallen tussen de cijfers van ambtelijke zijde en de
rapportage licht de heer Uding toe, dat in 2004 ca. 78.000 ratten zijn gevangen. In 2003 zijn er
ruim 65.000 gevangen.
De heer Binnekamp deelt mede dat de naam van de medewerker ten onrechte in de rapportage
terecht is gekomen. Dit zal in de toekomst worden voorkomen.
Het verheugt spreker tot slot dat de commissie de noodzaak inziet van het ondersteunen van
het onderhavige voorstel. Hij zegt toe dat alles eraan zal worden gedaan het OLM een
professionele organisatie te maken.

Mevrouw Oostlander is van mening dat de financiële rapportages overgelaten moeten worden
aan het bestuur van het OLM en alleen bijzonderheden dienen te worden gemeld aan de
commissie. Het lijkt het CDA goed de commissie twee keer per jaar te informeren over de
vangsten.
Mevrouw Oosterhuis deelt mede dat de VVD zich aansluit bij het betoog van het CDA.
De heer Vis merkt op, dat het GL verheugt dat de gedeputeerde voortvarend bezig is. GL wil
pas geïnformeerd worden op het moment dat sprake is van bijzondere problemen van
structurele aard.
De heer Landman deelt mede dat de CU instemt met het onderhavige voorstel met in
achtneming van de beantwoording door de gedeputeerde.
De heer De Vries sluit zich, voor wat betreft de verantwoording naar de commissie toe, aan
bij het betoog van GL. Tot slot geeft hij de suggestie mee aan het OLM de vangsten te gelde
te maken. Muskusratten staan bekend als waterkonijnen, hetgeen een bijzonder lekker gerecht
schijnt te zijn. Wellicht kan hiervan een streekspecialiteit worden gemaakt.
De heer Van der Wind deelt mede dat uit de beantwoording van de gedeputeerde helder blijkt
dat de informatie die verzameld kan worden ook boven tafel moet zijn om goed te kunnen
begroten.

De voorzitter rondt de discussie af met de conclusie, dat de commissie instemt met het
onderhavige voorstel.
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6. Overdracht Oude Rijn-Oost, wijziging van het Reglement Hoogheemraadschap De
Stichtse Rijnlanden
Van de zijde van CDA, PvdA, VVD, GL, D66, CU en SGP wordt medegedeeld, dat kan
worden ingestemd met het onderhavige voorstel.
De heer De Vries deelt mede, dat de SP instemt met het onderhavige voorstel. Spreker
informeert of ter zake de baggerproblematiek nog sprake is van achterstallig onderhoud en
indien dit het geval is ten laste van wie de kosten komen.
De heer Binnekamp antwoordt, dat in het kader van de overdracht duidelijke afspraken zijn
gemaakt over wat nog wel en niet moet worden gedaan. Voorwaarde voor de overdracht is,
dat het nieuwe lichaam niet voor extra kosten komt te staan. Dit is in de voorzienig
opgenomen. De bagger moet nog verder worden ontwikkeld. De kosten komen voor rekening
van de provincie.
De voorzitter concludeert, dat de commissie akkoord gaat met het onderhavige voorstel en
ermee instemt dat dit als sterstuk in PS wordt gebracht.

7. Financiering oplossing Nedereindse Plas ten laste van het Stimuleringsfonds
Mevrouw Swets zet uiteen dat het het CDA verheugt, dat de Nedereindse Plas weer in beeld is
voor de waterrecreatie. In principe stemt het CDA in met het onderhavige voorstel. Het CDA
vraagt aandacht voor de volgende punten:

- de veiligheid moet zijn gegarandeerd;
- gepleit wordt voor een totaaloplossing. Nu gaat het sec om de Plas. Voor het totale

gebied is een goede ontsluiting nodig, meer douches/wc’s. Geïnformeerd wordt of dit
ook al is opgenomen in de totale kosten;

- het draagvlak. De vraag is hoe het Recreatieschap en de gemeenten Utrecht, IJsselstein
en Nieuwegein het plan ondersteunen. Tevens is de vraag of schriftelijk is vastgelegd,
dat het eigendom van het gebied na isolatie wordt overgedragen aan het
Recreatieschap;

- de kosten in relatie tot de andere participanten. De provincie zal ongeveer de ene helft
betalen en de gemeente Utrecht en Van Mourik het andere deel. Geïnformeerd wordt
of de gemeenten Nieuwegein, IJsselstein en het Recreatieschap ook bereid zijn
financieel bij te dragen. Voorts is de vraag hoe zeker de bijdrage van de gemeente
Utrecht is. Zij willen gebruik maken van de bodemsaneringgelden van VROM, terwijl
de provincie daar geen gebruik van kan maken. Tevens is de vraag of de bijdrage van
Van Mourik wel zeker is. Gezien in het kader van de totaaloplossing is de vraag hoe
het perspectief is van de totale kosten.

Het CDA staat op het standpunt dat voornoemde vier aandachtspunten aan het begin
moeten worden ondervangen, zodat de provincie met het beschikbaar stellen van € 2,8
miljoen zeker is dat sprake zal zijn van een veilig gebied, dat helemaal af is, goed
ontsluitbaar, met veel draagvlak en de totale kosten gedekt.

Mevrouw Fokker is van mening dat de vragen van het CDA al in een eerder stadium aan
de orde zijn geweest en de commissie zich achter het voorliggende plan en alle intenties
heeft geschaard. De lijn om het onderhavige plan zo uit te voeren is consequent. Twee
punten baren de PvdA zorgen. De kosten staan op het prijspeil van 2 jaar geleden,
waardoor sprake is van financieel risico. De PvdA hecht er in deze aan dat aan maximaal
€ 2,8 miljoen wordt vastgehouden. Tweede punt van zorg is de financiële deelname van
omliggende gemeenten vooral in het kader van onderhoud. De vraag is wie het gebied
gaat onderhouden. De gemeente Utrecht heeft bijv. het lidmaatschap en de bijdrage aan
het Recreatieschap ingetrokken.
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Mevrouw Oosterhuis deelt mede dat het de VVD verheugt dat thans eindelijk zicht komt
op een positieve afsluiting van dit onderwerp dat al lang speelt.
De VVD gaat er vanuit dat het bedrag ad € 2,8 miljoen het maximum is. Volgens de VVD
overschrijdt de provincie de 50% niet als andere partijen minder financieren. De VVD is
benieuwd naar de uitkomst van de gesprekken, die nog gevoerd worden met het Ministerie
over het eventuele gebruik van WWB-middelen. De VVD kan echter ook instemmen met
de middelen uit het Stimuleringsfonds. De opmerkingen van het CDA over veiligheid en
bereikbaarheid hebben h.i. met name betrekking op de exploitatie. De VVD gaat er vanuit
dat dat op een gegeven moment ook duidelijk wordt.

De heer Vis memoreert dat het de vraag is, of akkoord kan worden gegaan met de € 2,8
miljoen uit het Stimuleringsfonds. In het ontwerp-besluit staat een bedrag van € 2,8
miljoen uit het Stimuleringsfonds onderdeel b. investeren in duurzame ontwikkelingen.
Dat is de motivatie waarom het uit het Stimuleringsfonds moet komen. Dat betekent
tegelijk, dat het alleen maar voor dat doel is. Spreker verzoekt om een nadere toelichting.

De heer Ploeger sluit zich aan bij de vraag van de PvdA met betrekking tot het onderhoud.
Het verheugt spreker dat de put van Weber bijna is gedicht. D66 vraagt zich echter af of
een project dat al zolang loopt uit het Stimuleringsfonds moet worden gefinancierd. Het
Stimuleringsfonds heeft hele andere doelstellingen. Spreker informeert naar andere
financieringsmogelijkheden.

De heer Landman deelt mede dat de CU volledig achter het plan staat de Nederreindse
Plas geschikt te maken voor verdere recreatie. Om dit eenmalig uit het Stimuleringsfonds
te doen steunt de CU. Spreker heeft in het Meerjarenprogramma Bodemsaneringsoperatie
gelezen dat, indien dit zo gebeurt, uit het Bodemsaneringsfonds € 1,8 miljoen vrijvalt voor
andere saneringen. Daarmee kan ook een verdere versnelling van het saneringsprogramma
worden bereikt, waarmee de CU van harte instemt als extra argument.
De CU plaatst een kanttekening bij de bereikbaarheid, die zeer te wensen overlaat vooral
aan de noordkant. Het gebied kan hier alleen worden bereikt via een woongebied van
Nieuwegein waar een 30 km zone geldt. De CU vraagt hier nadrukkelijk aandacht voor.

De heer De Vries deelt mede dat de SP het voorstel de Nederreindse Plas te bestemmen
tot recreatiegebied ondersteunt. De SP heeft echter grote twijfels over de duurzaamheid
van de gekozen oplossing en vraagt zich af of het wel zinnig is daaraan de € 2,8 miljoen
uit het Stimuleringsfonds te besteden.

De heer Van der Wind sluit zich aan bij de vragen van voorgaande sprekers. De SGP zou
met name een streep willen zetten onder de 50% bijdrage, de € 2,8 miljoen. Bij
overschrijding blijft het zorgpunt van de SGP of er een escape is allerlei kosten weer neer
te leggen bij de provincie.

De heer Binnekamp gaat over tot beantwoording.
Spreker stelt vast dat de commissie met uitzondering van D66 instemt met de eenmalige
financiering uit het Stimuleringsfonds.
Met de Arcadis-variant is veiligheid gewaarborgd. Uit de rapporten concludeert spreker
dat dit een zeer duurzame oplossing is. Het is de bedoeling dat daar uit voorzorg een
monitoringsysteem wordt ingebouwd om eventuele stroming vanuit de fietsberg richting
de Plas, hetgeen overigens niet wordt verwacht, tijdig te signaleren.
Spreker onderschrijft, dat de ontsluiting van het gebied op dit moment niet ideaal is. De
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€ 2,8 miljoen is echter uitsluitend bedoeld voor de sanering. Het is de bedoeling dat de
gemeente Utrecht het terrein na de sanering overneemt en vervolgens overdraagt aan het
Recreatieschap. Op dat moment wordt de discussie gevoerd over de inrichting. Het bedrag
van € 2,8 miljoen is het absolute maximum. hetgeen ook als zodanig richting de partners
is gecommuniceerd. Als het met minder kan, gebeurt dat. Als alles rond is ook vanuit
VROM zal een toerekeningverdeling worden gemaakt met de partners. Voor de
bereikbaarheid en de ontsluiting is het Recreatieschap samen met de gemeente Utrecht
verantwoordelijk. Het gaat om een totaalbeeld van de recreatie, maar het moet wel helder
zijn waar wiens verantwoordelijkheid ligt. Over het vorenstaande vindt deze week
bestuurlijk overleg plaats.
De gemeenten Nieuwegein, IJsselstein en het Recreatieschap gaan akkoord met deze
aanpak en ontwikkeling. Zij zullen echter niet financieel bijdragen aan de sanering, omdat
zij al bijdragen in het Recreatieschap via het lidmaatschap. Als het gaat om de verdere
inrichting zullen deze gemeenten wel de nodige bijdragen moeten leveren.
De provincie praat al geruime tijd met VROM over de inzet van de bodemsaneringgelden.
VROM aarzelt, omdat als een vervuiler bekend is die moet betalen. Zeker als het gaat om
bodemsaneringen. Indien VROM deze lijn doorzet zal de ontwikkeling van de
Nedereindse Plas waarschijnlijk niet plaatsvinden, omdat Van Mourik niet bereid is ruim
€ 1 miljoen bij te dragen indien hij daarna nog een claim krijgt.
Het is in de visie van spreker een verstandige keuze dit eenmalig uit het Stimuleringsfonds
te financieren, omdat hierdoor meer geld vrijvalt voor bodemsaneringen. De provincie is
daar behoorlijk op gekort. Daarbij komt dat VROM nu eerder bereid zal zijn goedkeuring
te hechten aan de € 1,8 miljoen bodemsaneringgelden voor de gemeente Utrecht. De totale
kosten van de bodemsanering zijn gedekt.
Uitgangspunt is nog steeds het kosten-prijspeil 2003. Zoals gezegd zal de provincie
vasthouden aan € 2,8 miljoen.
Het beheer en onderhoud zal worden overgenomen door het Recreatieschap. Vele
gemeenten zijn daarvan lid en zullen daaraan derhalve een bijdrage leveren. Spreker heeft
begrepen dat het Recreatieschap bereid is het convenant te tekenen en daarmee het beheer
te aanvaarden.
Andere financieringsmogelijkheden dan het Stimuleringsfonds heeft spreker niet. Indien
niet in meerderheid akkoord wordt gegaan met het onderhavige voorstel, zal spreker dit
onderwerp weer terug moeten brengen in de discussie over de bodemsaneringgelden.

Mevrouw Swets deelt mede dat het CDA instemt met het onderhavige voorstel indien
daarbij de volgende voorwaarden worden gesteld:
- aan het begin dienen de bijdragen van Van Mourik en de gemeente Utrecht zeker te

zijn;
- duidelijke afspraken moeten zijn gemaakt over de maximum bedragen, geen

overschrijdingen, e.d.;
- aan het begin moet zeker zijn dat de gemeente Utrecht het gebied overneemt en het

beheer en onderhoud vervolgens overdraagt aan het Recreatieschap, zodat er ook een
volledig recreatiegebied komt incl. ontsluiting, fietsenstalling, douches/wc’s, e.d.

Mevrouw Fokker deelt mede dat de PvdA het onderhavige voorstel steunt met een
uitdrukkelijk verzoek aan de gedeputeerde om de bijdrage, die de gemeenten aan het
Recreatieschap moet leveren om de brede recreatie te realiseren, vanaf het begin worden
gegarandeerd.
Mevrouw Oosterhuis deelt mede, dat de VVD kan instemmen met het onderhavige voorstel.
De heer Vis deelt mede dit onderwerp mee terug te nemen naar zijn fractie.
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De heer Ploeger neemt dit onderwerp mee terug naar zijn fractie. Het blijft hem bevreemden,
dat bodemsanering uit een Stimuleringsfonds moet worden gehaald.

De heer Landman deelt mede dat de CU instemt met het onderhavige voorstel met het verzoek
aan de gedeputeerde aan te dringen een spoedige gedachtevorming over de bereikbaarheid te
bespreken met de omliggende gemeenten.
De heer De Vries deelt mede dit onderwerp mee terug te nemen naar zijn fractie.
De heer Van der Wind deelt mede, dat hij zijn fractie positief zal adviseren.

De heer Binnekamp gaat er vanuit, dat de doelstelling wordt gerealiseerd. Dat willen alle
partijen. Deze week vindt bestuurlijk overleg plaats, waarin spreker dit nogmaals zal
benadrukken. Met de commissie is spreker van mening, dat geen geld in een bodemloze put
moet worden gestort.

De voorzitter rondt de discussie af met de conclusie dat GL, D66, CU, SGP en SP het voorstel
mee terugnemen naar de fractie. De overige fracties adviseren positief met de voorwaarde de
zekerheid over de eindsituatie.

8. Mogelijkheden provincie Utrecht ter verbetering van de luchtkwaliteit
De heer Killi plaatst namens de PvdA de volgende opmerkingen en vragen:

- betreurd wordt dat het onderhavige behandelingsvoorstel niet is gekoppeld aan
agendapunt 13, Rapportage Besluit Luchtkwaliteit. Daarom was gevraagd.
Voorgesteld wordt dit alsnog te doen;

- afgevraagd wordt wat het nut van de onderhavige notitie is, omdat de inhoud
nagenoeg geheel in een verkennende stijl is opgesteld;

- in het onderhavige rapportage worden de vluchtige organische stoffen gemist;
- gepleit wordt voor een voorstel met betrekking tot eisen aan bussen in het kader van

het verlenen van concessies voor het OV (blz. 5, 3e bullit);
- ten aanzien van de mogelijkheden vanuit de rol van de regisseur (blz. 5) wordt gepleit

voor een notitie over de mogelijkheden om op basis daarvan van gedachten te wisselen
in hoeverre het tegemoet kan worden gekomen aan de wensen;

- draagvlak is er niet automatisch. Getracht moet worden dat te bevorderen en te creëren
(blz. 6);

- ruimtelijke plannen worden veelal op stedelijk niveau gemaakt. Gepleit wordt in RO-
en VVP-plannen meer te doen aan het te creëren van milieuvriendelijke situaties (bijv.
groene gordels).

De heer Vis zet uiteen dat luchtverontreiniging direct is gekoppeld aan gezondheid. GL
ondersteunt het advies van de Provinciale Commissie Water & Milieu (PCMW) dat de
energie zou moeten worden gestoken in een verandering van de trend door veel hoger in te
zetten op het OV en het aanpakken van de oorzaak van de luchtverontreiniging aan de bron.
Wat GL betreft mag de lat van de bestrijding van luchtverontreiniging hoog worden gelegd.
Gepleit wordt voor maatregelen in deze.
De heer Ploeger merkt op dat luchtkwaliteit van groot belang is. Het bestrijden van
luchtvervuiling mag niet alleen een taak zijn van VROM; ook de provincie heeft tot taak de
omgeving van haar burgers gezond te houden. Spreker onderschrijft dat de mogelijkheden van
de provincie in deze beperkt zijn. De meeste effecten zullen worden bereikt via landelijke
maatregelen. Wel kan de provincie maatregelen treffen in de zin van snelheidsbeperkingen,
het bevorderen van een betere doorstroming bevorderen via een groene golf waardoor sprake
is van minder optrekkende bewegingen en daardoor minder uitstoot. D66 pleit ervoor in dit
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kader ook zeer kritisch naar nieuwbouwplannen te kijken en met name ook naar Rijnenburg,
dat tussen twee zeer drukke verkeersaders komt te liggen.

De heer Landman is van mening dat in de onderhavige notitie de (on)mogelijkheden van de
provincie goed in beeld zijn gebracht. Daarom is gevraagd. Met deze notitie wordt in eerste
instantie duidelijk tegemoet gekomen aan de zorg die door verschillende fracties is geuit. De
CU is met voorgaande sprekers van mening, dat het operationele enigszins ontbreekt. Een
volgende notitie zou moeten bevatten waar de accenten worden gelegd. De CU is van mening
dat de accenten moeten worden gelegd op die maatregelen waarover de provincie iets te
zeggen heeft, die lage kosten met zich meebrengen en die een groot effect hebben. Gelet op
de ernst van het probleem zal hieraan zo spoedig mogelijk moeten worden gewerkt.
De CU ondersteunt de adviezen van de PCMW en pleit ervoor die ook zo spoedig mogelijk
ter hand te nemen.

De heer De Vries memoreert, dat ook de SP zich meerdere malen bezorgd heeft uitgelaten
over de luchtkwaliteit in de provincie. Hij memoreert in deze o.a.. het verzoek van de SP de
smogregeling te bespreken, hetgeen helaas niet door een meerderheid van de commissie werd
ondersteund. De SP spreekt haar waardering uit voor de onderhavige notitie. Het is een
opsomming van de (on)mogelijkheden van de provincie. De luchtvervuiling is met name
afkomstig van het autoverkeer. Aan automobilisten zou derhalve moeten worden duidelijk
gemaakt de auto te laten staan. Er zijn echter weinig politieke partijen die een dergelijke
boodschap aan de kiezers wil overbrengen.

De heer Van der Wind merkt op dat luchtkwaliteit op het snijvlak van normoverschrijding
letterlijk van levensbelang is. Daarvoor is ook al eerder aandacht gevraagd. De gedachte dat
luchtkwaliteit iets ongrijpbaars zou zijn, vindt de SGP verwerpelijk. De onderhavige notitie
toont duidelijk aan dat, indien de provinciale verantwoordelijkheden serieus worden
genomen, veel werk aan de winkel is. In de optiek van de SGP is het van belang helder te
hebben en te houden waar zich de ‘black spots’ bevinden. Het moet ook duidelijk zijn of
sprake is van gestapelde problematiek. Wat de SGP betreft is de door de PCMW bepleite
integraliteit een must. De vraag is waar begonnen moet worden. De SGP pleit ervoor de
‘black spots’ in beeld te brengen, welke locaties een risico vormen. Er dient ook te worden
gekeken naar de sectoren. In die zin onderschrijft spreker het betoog van de CU.

Mevrouw Swets meent dat de notitie is bedoeld als antwoord op het verzoek tijdens de
behandeling van het PMP. Door een krappe meerderheid is verzocht om een overzicht rond
luchtkwaliteit. Het is een heldere notitie, die een goed inzicht geeft in de rol van het Rijk, de
gemeenten en de provincie. Dat de notitie helder, kort en goed leesbaar is brengt met zich mee
dat de inhoud globaal is en dat daarin niet kan worden gelezen wat concreet nodig is, welke
maatregelen concreet kunnen worden genomen en wat het effect daarvan is. Dat is een stap
verder. Het CDA is ook voorstander van een schone lucht maar heeft aangegeven dat moet
worden bekeken wie daarin welke rol heeft. Onderschreven wordt dat maatregelen op
Rijksniveau meer effect hebben. Afgelopen vrijdag heeft het Kabinet het standpunt
ingenomen dat Van Geel wordt gesteund in het nemen van extra maatregelen om Nederland
schoner te maken. Deze week gaan de stukken naar de Kamer en zal meer inzicht komen in de
inhoud van de maatregelen. Het lijkt het CDA van belang als provincie daarbij aan te sluiten
en aan te dringen op goede, landelijke, integrale maatregelen en natuurlijk ook als provincie
samen te werken. Er kan bijvoorbeeld worden aangesloten bij pilotprojecten van het Rijk of
zoals Zuid-Holland doet pleiten in gremia bij het Rijk. Het CDA is er voorstander van
gemeenten te ondersteunen bij het lokaal oplossen van lokale knelpunten.Voorts is het goed
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als de maatregelen in de Kamer komen bij de verschillende fracties te lobbyen, wellicht ook
in IPO verband, zodat extra maatregelen genomen gaan worden door het Rijk met de
bijbehorende budgetten en er wat aan de luchtkwaliteit wordt gedaan op het niveau waar dat
het beste kan. Mobiliteit is een zeer belangrijke factor als het gaat om de luchtkwaliteit. In de
visie van het CDA behoort dit onderwerp in eerste instantie thuis bij de commissie IME.
Indien het toch in deze commissie wordt besproken verzoekt het CDA de commissie IME
hierbij uit te nodigen.

Mevrouw Oosterhuis memoreert dat de VVD bij de behandeling van het PMP al heeft
aangegeven, dat de problematiek met betrekking tot de luchtkwaliteit in de provincie Utrecht
wordt onderkend. Ook de VVD is voorstander van een zo goed mogelijke luchtkwaliteit. De
provincie Utrecht is in deze echter afhankelijk van maatregelen die het Rijk bedenkt. De
provincie kan trachten daarbij aan te sluiten. De onderhavige notitie is helder en geeft een
aantal richtingen aan waarin kan worden gewerkt. De VVD wacht nadere voorstellen af. De
VVD dringt echter aan op enige terughoudendheid van de provincie voor wat betreft het
oppakken van zaken die eigenlijk niet tot haar taken behoort.
Spreekster heeft in de krant een artikel gelezen dat tweederde van de gemeenten in Nederland
de eigen milieuregels aan hun laars lappen. Zij informeert of bekend is hoe dat in de provincie
Utrecht is gesteld.
Met betrekking tot de opmerking van de PvdA over het creëren van draagvlak (blz. 6) merkt
spreekster op zeer pessimistisch te zijn als zij al ziet dat bijna niemand zich houdt aan een
snelheidsbeperking bij wegwerkzaamheden.

De heer Binnekamp zet uiteen dat de onderhavige rapportage inderdaad is bedoeld de
commissie inzicht te geven van wat al dan niet mogelijk is op het terrein van luchtkwaliteit
naar aanleiding van een aangenomen motie in PS. Uitgangspunt is dit als basis te gebruiken
voor het ontwikkelen van een realistisch, uitvoerbaar plan dat past binnen het provinciale
kader. Het kader van de provincie is gering, maar dit betekent niet dat er niets zou kunnen
worden gedaan. Fijn stof is schadelijk voor de gezondheid en vormt een enorm probleem. In
de regio Utrecht leven 175.000 mensen in een gebied waar de norm op dat gebied te hoog is.
Van Geel krijgt o.a. extra geld om dat probleem aan te pakken. De provincie kan het
autoverkeer op provinciale wegen qua snelheid beperken. Dat gebeurt ook. De vervuiling zit
echter met name rondom rijkswegen. Daar ligt de taak voor maatregelen bij de rijksoverheid.
Spreker wil in zijn overleg met het Rijk, wellicht in IPO verband, inzetten op de technologie.
Hij gelooft daarin. Spreker onderschrijft dat mensen al niet bereid zijn zich aan een verplichte
snelheid te houden. De handen moeten in elkaar worden geslagen. Met het Rijk moet worden
geprobeerd vooral ook voor de automobielindustrie voorwaarden te scheppen dat de
technologische ontwikkeling sneller ter hand kan worden genomen. Spreker is ervan
overtuigd dat de luchtkwaliteit aanzienlijk verbetert met schonere motoren. Dat scheelt heel
veel in de uitstoot. Dat blijkt ook wel uit de rapportage. De kwaliteit is vergeleken met een
jaar of 10 geleden aanzienlijk vooruit is gegaan.
De heer Killi merkt op dat het aantal auto’s per jaar ook toeneemt, zodat de luchtkwaliteit per
saldo niet beter wordt. Wat dat betreft spreekt het advies van de PCMW voor zich.
De heer Binnekamp onderschrijft het vorenstaande. Maar het is de individuele keuze van elke
burger om in een auto te rijden. Daarom zoekt spreker het met het Rijk in schonere motoren.
De heer Ploeger pleit ervoor niet al te veel in te zetten op technologische vooruitgang. De
motoren zijn weliswaar schoner en de auto’s rijden zuiniger maar auto’s worden ook groter en
zwaarder omdat dat veiliger is.
Mevrouw Oosterhuis merkt op dat grotere en zwaardere auto’s de provincie wel extra
inkomsten opleveren via de opcenten.
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De heer Binnekamp vervolgt dat het van belang is dat de provincie let op haar rol. Met die
beperkte rol zijn beslist instrumenten aanwezig om daarin te kunnen sturen. Als het gaat om
de aanpak van het totale probleem kan spreker slechts aandringen bij het Rijk haar
verantwoordelijkheid in deze te nemen. Spreker wil zich daarvoor inzetten omdat hij
onderschrijft dat het niet de goede kant uitgaat en iets gedaan moet worden aan de
luchtkwaliteit.
De RAAMS zijn omarmd en in dat kader zal dit aspect ook worden meegenomen. Als de
provincie gemeenten kan helpen met knelpunten, zal dat zeker gebeuren. Daarvoor zijn de
RAAMS met name bedoeld.
Het nut van deze notitie is niet meer dan een overzicht van wat al dan niet mogelijk is.
Spreker wil graag met de commissie verder denken en komen tot een plan van aanpak,
realistisch, uitvoerbaar en vooral niet investeren in terreinen waar de provincie niks te
vertellen heeft maar wel iets kan duwen. De accenten moeten worden gelegd op hetgeen de
provincie kan.

De heer Killi deelt mede dat uit de cijfers blijkt dat ook sprake is van veel problemen langs de
provinciale wegen. Spreker vraagt hiervoor aandacht omdat de invloed op die onderdelen veel
groter kan zijn dan de rijkswegen.
De heer Ploeger is van mening dat de provincie haar taken in deze voortvarend moet
oppakken om het milieu zo schoon mogelijk te maken voor de eigen burger. De provincie
Noord-Brabant is zeer voortvarend bezig geweest met de mobiliteitsproblematiek,
doorstroming, uitstoot, e.d. Wellicht kan gebruik worden gemaakt van hun ervaringen
(metingen en effecten).
De heer De Vries hecht eraan op te merken dat de SP de houding van en de wijze waarop de
gedeputeerde van plan is deze notitie uit te werken ondersteunt.
De heer Van der Wind deelt mede dat de SGP de constructieve insteek van de gedeputeerde
steunt.
Mevrouw Oosterhuis memoreert haar vraag over het overtreden van de eigen milieuregels
door gemeenten in de provincie Utrecht.
De heer Binnekamp zegt toe dit te zullen nagaan. Een automobiliteitdiscussie is spreker niet
van plan. In die zin kan hij zich wat dat onderdeel betreft niet vinden in het advies van de
PCMW. Spreker zal er alles aan doen om de luchtkwaliteit te verbeteren, maar is van mening
dat het wel zo praktisch mogelijk moet worden gehouden.

9. Projectkeuzen t.b.v. Stimuleringsfonds
Mevrouw Swets zet uiteen, dat een Stimuleringsfonds is ingesteld. Eén van de thema’s
daarbinnen is duurzame ontwikkeling. Deze notitie beoogt te brainstormen over mogelijke
projecten. Het CDA heeft verzocht om een notitie wat haalbaar is in de provincie Utrecht op
het gebied van de alternatieve energiebronnen; welke belemmeringen er zijn (juridische-,
beleidsmatige-, financiële-) en welke instrumenten de provincie heeft ter bevordering van
alternatieve energiebronnen. Dat is een wat bredere vraag dan de notitie die thans voorligt. De
vraag is hoe de bredere vraag moet worden gezien in relatie tot de onderhavige notitie.
De heer Binnekamp merkt op dat dit een ambtelijke notitie betreft, die spreker nog niet heeft
gesanctioneerd.
Mevrouw Swets verzoekt in komende versies wat bescheidener te zijn in de plantekst. Gelet
op Kwatta 2 en de bezuinigingen op het thema Energie acht zij minder ambitieuze teksten op
zijn plaats. Bekeken moet worden wat nog kan worden gedaan op het gebied van
Energiebeleid en op het gebied van alternatieve energiebronnen. Uit de daden moet blijken
hoe ambitieus de provincie zich kan waarmaken.
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Aan het einde van de inleiding wordt een aantal vragen gesteld. Op de projecten komt
spreekster nader terug. Met betrekking tot de vraag welke resultaten prioriteit hebben is voor
het CDA met name van belang, dat de provinciale energiedoelstelling wordt gehaald. Het
CDA mist in het stuk de kosteneffectiviteit.
Met betrekking tot hoofdstuk 3 zijn verkeer en vervoer, de bouw (nieuwbouw en bestaande
bouw) en de opwekking van duurzame energie in de visie van het CDA onderwerpen waaraan
kan worden gedacht als het gaat om het thema Energie. In de bijlage zijn de alternatieve
brandstof voor bussen, de ketenmobiliteit en de woningverbetering onderwerpen die over
verkeer en vervoer, de bouw en duurzame energieopwekking gaan. Er kan echter ook aan
andere projecten worden gedacht. Spreekster vraagt zich ook af of het de taak van de
commissie is projecten te bedenken. Zij acht het zelf nuttig criteria mee te geven aan experts
die op basis daarvan vervolgens projecten bedenken. De criteria die worden genoemd zijn
zinvol. Er wordt voor gepleit de kosten, de kosteneffectiviteit, het risico en de haalbaarheid
als criteria daaraan toe te voegen. Het CDA vraagt zich af of de provincie een project als de
glastuinbouw en de toepassing koude warmte opslag nog wel moet willen. Zij is echter geen
expert en laat zich daarin graag overtuigen.
In het PCMW-advies wordt gewezen op het IPO-verband. Dat is altijd nuttig. Zij wijzen ook
op de rol van de provincie ten aanzien van andere actoren, hetgeen het CDA onderschrijft.
Voorts spreken ze over het implementeren van een groot project met spin off. Indien wordt
gedacht aan één groot project is de spin off natuurlijk belangrijk. Wat het CDA betreft kan
echter ook worden gedacht aan kleinere stimuleringsprojecten met in achtneming van de
criteria van het Stimuleringsfonds.

Mevrouw Fokker deelt mede dat de PvdA het thema duurzame ontwikkeling ondersteunt als
vertrekpunt voor het Stimuleringsfonds. Er moet wel voor worden gewaakt dat te pas en te
onpas zaken worden ondergebracht onder duurzame ontwikkeling. In die zin ondersteunt zij
het betoog van het CDA voor wat betreft criteria. De PvdA is juist wel voorstander van het
aandragen van projecten. In dit kader zou kunnen worden gedacht aan een expertmeeting als
ideeëngenerator. De notitie is een aftasting om een richting te bepalen. Uit het schema blijkt
dat het stimuleringspakket woningverbetering op nr. 1 staat. De PvdA vraagt zich af of in
deze sprake is van een overlap met het Agenda 2010 project duurzaam wonen. De PvdA acht
het een goede zaak de genoemde aandachtsgebieden in volgorde van belangrijkheid aan te
pakken. Er is  € 5 miljoen beschikbaar. Dat is niet veel, maar het streven moet erop zijn
gericht daaruit het maximale te halen. De vraag is hoe hoog het ambitieniveau moet worden
gesteld. Realisme en een hoog ambitieniveau behoeven elkaar niet uit te sluiten. De PvdA
blijft pleiten voor een hoog ambitieniveau.
Tot slot geeft de PvdA de ontkoppeling (het rondpompen van regenwater), Ruimte voor de
rivier en Bodemsanering als suggesties voor projecten mee.

Mevrouw Oosterhuis merkt op dat € 5 miljoen beschikbaar is. Het is van belang dat voor de
projecten die worden ondergebracht in het Stimuleringsfonds draagvlak is. Het
Stimuleringsfonds is een eenmalige bijdrage. Als een project wordt gestart moet het
vervolgens door de markt worden opgepakt. Het is derhalve van belang dat het draagvlak voor
een project van te voren wordt geïnvesteerd. De VVD acht het op grond hiervan goed ook in
IPO-verband te kijken naar de mogelijkheden. De VVD sluit zich aan bij de opmerking van
het CDA dat het zinvol is criteria voor duurzame energieprojecten op te stellen. In bijlage 5
wordt bijvoorbeeld bij verkeer en vervoer aardgas als brandstof voor voertuigen genoemd. Er
zijn al jaren verregaande ontwikkelingen op het gebied van de biobrandstof (o.a.
koolzaadolie). In Nederland zal echter niemand het doen, omdat de belasting daarop zo hoog
is. De provincie zal realistisch moeten zijn. De VVD ondersteunt de opmerking van de NMU
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dat niet alleen de genoemde criteria belangrijk zijn maar ook het draagvlak voor de projecten
groot moet zijn.
Mevrouw Swets onderschrijft dat in Nederland nog geen auto’s op biobrandstof rijden omdat
het met de Nederlandse accijnzen veel te duur is. Vanaf 2006 is Nederland verplicht ook iets
te gaan doen. Vorig jaar is door de Tweede Kamer een motie aangenomen op grond waarvan
een beperkt aantal kleinschalige projecten dit jaar mogen plaatsvinden. Dat zou ook een
mogelijkheid kunnen zijn voor de provincie Utrecht.

De heer Vis spreekt zijn waardering uit voor het initiatief en de aanpak onderling te
brainstormen over dergelijke zaken. GL is blij met de omschrijving van de ambitie, zoals
verwoord op blz. 2 bovenaan. De realiteit haalt soms wel in, maar iets van ambitieniveau is
van belang. Er moet sprake zijn van innovatieve projecten waarvan moet worden bekeken hoe
dat rendabel kan worden gekregen. De rol van de provincie als onderdeel van een groter
geheel kan aansturend, enthousiasmerend en een voorbeeld zijn. Spreker begrijpt dat realiteit
en draagvlak een rol spelen. GL ondersteunt de inhoud van de onderhavige notitie. Hij heeft
de behoefte op basis van de inhoud van de onderhavige notitie met zijn achterban van
gedachten te wisselen en hieraan in de commissie vervolgens een 2e sessie te wijden waarin
gerapporteerd wordt wat vanuit de achterban naar voren is gebracht.

De heer Ploeger spreekt namens D66 zijn waardering uit voor dit initiatief. Hij steunt het
betoog van GL dat het een goede zaak is met dergelijke notities naar de eigen achterban te
gaan en te horen wat daar naar voren worden gebracht. Spreker informeert of de € 5 miljoen
alleen betrekking heeft op projecten op energiegebied.
De voorzitter merkt op dat hetgeen thans voorligt een eerste schets is om te bekijken hoe op
het gebied van energie in het kader van het Stimuleringsfonds een aantal projecten zouden
kunnen worden geselecteerd. Thans is sprake van een brainstorm van de commissie, zodat
vrijuit advies kan worden meegegeven aan de gedeputeerde hoe dit stuk zou kunnen worden
verbeterd om uiteindelijk aanspraak te maken op een deel van het Stimuleringsfonds.
De heer Ploeger vervolgt de inhoud van de notitie zeer goed en nuttig te vinden. Als het om
energie gaat lijkt het D66 zinvol veel in te zetten op zonne-energie. Anderzijds zou ook nog
kunnen worden gedacht in te zetten op onderzoek naar verbeterd energiegebruik of
andersoortige energie; wellicht in IPO-verband of in samenwerking met de Rijksuniversiteit
van Utrecht.

De heer Landman is blij met de toelichting dat het puur gaat om energieprojecten in het kader
van de duurzame ontwikkeling voor het Stimulerlingsfonds. De vraag is dan of deze notitie
voldoende in beeld brengt om daarover zinvol te kunnen discussiëren, keuzes te maken en
aanbevelingen te doen. Het laatste is in de visie van de CU nog niet het geval. Met het CDA
mist de CU een aantal criteria op grond waarvan kan worden gezegd waarop moet worden
ingezet. Naast de punten die in de aandachtsgebieden worden genoemd in de bijlage zijn ook
de kosten, de effecten, de haalbaarheid en de risicofactor belangrijke criteria om een oordeel
te kunnen vormen over waarop moet worden ingezet en wat prioriteit zou moeten hebben. Op
blz. 5 is een lijst gevoegd. De CU heeft de indruk, dat die redelijk compleet is. De lijst is een
goede aanzet om mee aan de slag te gaan. De CU plaatst alleen een kanttekening bij de
houtmassacentrale omdat die volgens de PCMW niet rendabel is te krijgen zeker niet
tegenover compostering. Een positieve opmerking maakt de PCMW over de koude-
warmteopslag waar juist op energiegebied nog een wereld is te winnen die zeer rendabel is.
Het criterium van kosten, effecten staat niet in de kolommen vermeld zodat hetgeen dat thans
voorligt wat lastig is te beoordelen. Dat vraagt derhalve om een nadere aanvulling.
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De voorzitter hecht eraan op te merken dat in het behandelingsvoorstel staat dat dit een eerste
stap is in een traject. Duidelijk is ook vermeld, dat het PCMW-advies nog niet is verwerkt.

De heer De Vries steunt de suggestie van de PvdA met betrekking tot Ruimte voor de rivier.
De SP heeft moeite met de inleiding waar een relatie wordt gelegd met de bezuinigingen van
Kwatta voor wat betreft het aanspreken van het Stimuleringsfonds. Met betrekking tot de
bijlage merkt spreker op dat de SP de houtmassacentrale in aanleg een riskante operatie vindt,
omdat niet duidelijk is of het hout schoon en veilig is. Overigens sluit spreker zich aan bij het
betoog van GL. De SP neemt de notitie mee naar de fractie voor een brainstorming met de
achterban.

De heer Van der Wind hecht er aan op te merken dat hij zich enigszins bezwaard voelt om het
woord te voeren als het gaat om stimuleringszaken met betrekking tot alternatieve energie. Dit
heeft te maken met het feit dat spreker deel uitmaakt van een v.o.f. die zich hierover sinds een
aantal weken nadrukkelijk laat informeren; m.n. over de aanschaf van een biogasinstallatie
waar koolvergisting plaatsvindt. Indien gesproken wordt over stimuleringsmaatregelen wil hij
zich terughoudend opstellen. In de fractie is besproken dat, indien het over deze zaken gaat,
iemand anders van de fractie hierover het woord zal voeren. Het onderwerp is thans nog zo
breed, dat spreker zich thans kan voorstellen dat hij wel een bijdrage levert aan de algemene
discussie indien de commissie zich hierin kan vinden.
De voorzitter constateert dat hiermee kan worden ingestemd.
De heer Van der Wind merkt op dat ook de SGP zich enigszins had beperkt tot het
energieverhaal. In de bijlage staat een aantal plussen en minnen. Het is heel globaal. De vraag
is hoe groot de grote plussen en hoe klein de kleine minnen zijn. Het is in de visie van de SGP
te prematuur thans concrete keuzes te maken. De SGP pleit voor een extra kolom waarin
wordt aangegeven hoe een onderwerp zich verhoudt tot de doelstelling van het
Stimuleringsfonds.
Spreker heeft gelezen dat bedrijven in de periode van 1990 – 2001 18% energie hebben
bespaard en burgers slechts 6%. De twee grote plussen bij W1 kloppen derhalve en daar zou
een heel groot potentieel kunnen zitten. De SGP pleit ervoor daar nadrukkelijk naar te kijken.
Warmtekrachtkoppeling kan in de visie van de SGP breder dan de tuinbouw. Aandacht wordt
gevraagd voor het benutten van de industrie CO2 in de tuinbouw. Met betrekking tot de
biobrandstof heeft spreker begrepen dat een forse investering nodig is wil dat kansrijk zijn.
Mogelijkerwijs is een dergelijke zaak in IPO-verband op te pakken.

De heer Binnekamp benadrukt dat dit verhaal alleen over duurzame energie gaat. De PvdA
voert daar een ander onderwerpen in met het verzoek te bezien of dat wellicht als thema kan
worden ingebracht binnen het Stimuleringsfonds. In het kader van Kwatta is een bezuiniging
opgelegd. Er was een instrument om duurzame energie te bevorderen. Het Stimuleringsfonds
is volgens spreker een mooie kans dat te benutten, omdat het een eenmalig karakter heeft. Er
is een goede discussie gevoerd, waarin goede ideeën naar voren zijn gebracht. Zoals gezegd
betreft het een ambtelijk stuk, dat politiek nog niet is afgekaart. Haast is gewenst. Op het
Stimuleringsfonds wordt al vanaf diverse zijden een beroep gedaan. Spreker wil graag op
korte termijn richting de commissie met een concreet voorstel komen dat draagvlak heeft,
uitvoerbaar is en ook goed is gekeken naar de kosteneffectiviteit. Dat is het uitgangspunt.
Spreker stelt voor ter bevordering van de discussie en ter vergroting van het inzicht een expert
uit te nodigen van een andere marktpartij die kort en bondig uiteenzet waarop de energie zou
moeten worden ingezet zodat een compleet beeld wordt verkregen met alle genoemde
elementen op basis waarvan een keuze kan worden gemaakt.
De heer Reerink informeert hoe de andere onderwerpen dan tot hun recht komen.
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De heer Binnekamp merkt op dat het in dat geval over hele andere kosten gaat dan een impuls
vanuit het Stimuleringsfonds in het kader van Energie. Het is goed ook een keer over andere
onderwerpen, zoals Ruimte voor de rivier, met de commissie van gedachten te wisselen en te
kijken hoe dat ook vanuit de provincie kan worden bevorderd.
Spreker deelt tot slot mede graag toe te willen naar een project dat effect heeft. Spreker neemt
de opmerkingen en suggesties mee in een 2e stuk dat vervolgens ter discussie zal worden
voorgelegd.
De heer Reerink merkt op dat zijn insteek is dat de commissie zich niet tot één onderwerp
beperkt.
De voorzitter memoreert dat thans de vraag voorligt of er behoefte is om op het vlak van
duurzame energie een expertmeeting te hebben.
Mevrouw Swets merkt op dat het CDA voorstander is van een expertmeeting, maar wel liever
met een paar experts. De vraag is voorts hoe de verschillende stimuleringspotjes worden
ingevuld. Wellicht kan daarover in een ander gremium ook nog eens worden gesproken. Het
is goed daarvan een totaaloverzicht te hebben. Wellicht een onderwerp voor het Presidium.
De voorzitter concludeert dat bij de commissie op het gebied van de duurzame energie
behoefte bestaat aan een expertmeeting.
Vervolgens is er nadrukkelijk vanuit de commissie de oproep richting GS ervoor te waken dat
alleen duurzame energie in het Stimuleringsfonds komt als het gaat om duurzame
ontwikkeling. Spreker constateert dat er behoefte bestaat in de commissie ook aandacht te
besteden aan andere onderwerpen dan alleen duurzame energie. Bekeken zal worden op welke
wijze dat kan worden geagendeerd.

Mevrouw Swets handhaaft het verzoek om een bredere notitie. Voorts heeft het spreekster
verbaast dat de PCMW zover in detail treedt over de genoemde projecten. Het CDA
distantieert zich van de opmerking dat een houtcentrale per definitie niet duurzaam zou
kunnen zijn. Spreekster hoopt ook dat de min die ter zake in de eerste kolom staat indien deze
wordt gehandhaafd in volgende versies wordt onderbouwd.
De heer Ploeger merkt op dat de PCMW een adviescommissie betreft. De opmerking van het
CDA lijkt hem derhalve overbodig.

10. Rondvraag
Mevrouw Vonk informeert naar de stand van zaken met betrekking tot de baggerstort
Amersfoort.
De heer Reerink deelt mede dat de PvdA deze vraag ook heeft gesteld via de mail.
Mevrouw Fokker informeert naar de voortgang met betrekking tot de waterketen.
De heer Landman deelt mede twee schriftelijke vragen te hebben ingediend voor de
rondvraag; over LAMI en over het proefproces koude-warmteopslag. Geantwoord is dat de
vragen en antwoorden ter vergadering zouden worden uitgereikt. Spreker heeft dit niet
aangetroffen.
De voorzitter deelt mede, dat de vragen via de eerdere toegezegde geactualiseerde
toezeggingenlijst worden beantwoord.
De heer Landman merkt op nog twee vragen te hebben die betrekking hebben op de stukken
ter kennisneming.
De voorzitter licht toe dat  na de rondvraag wordt bepaald over de commissie de ter
kennisneming stukken geagendeerd wil zien voor de volgende vergadering. Dat is afhankelijk
van de vraag of een dergelijk verzoek de steun krijgt van de meerderheid van de commissie.
Indien dit niet het geval is, bestaat de mogelijkheid de vragen rechtstreeks aan de ambtelijke
organisatie/gedeputeerde te stellen.
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De heer Binnekamp zet uiteen, dat het waterketenproces moeizaam verloopt. Hij zegt de
commissie een kort schriftelijk overzicht toe over de stand van zaken.
Met betrekking tot de baggerstort Amersfoort deelt spreker mede dat de Minister een brief
heeft ondertekend waarin staat dat zij bereid is de 3 miljoen m3 voor eigen rekening te nemen
indien de provincie er met Smink in slaagt het alternatief  (de droge stort) verder te
ontwikkelen. Zodra de brief van de Minister binnen is kan een start worden gemaakt met de
onderhandelingen met Smink. De onderhandelingen zullen in eerste instantie worden gevoerd
door de gemeente Amersfoort. De provincie zal daarbij ambtelijk aanwezig zijn.
De vergunning aan Smink is verleend. Ondanks dat feit is de firma Smink bereid te praten
over de nadere invulling van het alternatieve spoor.
De voorzitter stelt voor de stand van zaken te agenderen voor een volgende vergadering.
De heer Reerink ondersteunt dit voorstel, maar pleit voor een rapportage over de totale
baggerberging.
De voorzitter concludeert dat de behoefte aan een rapportage over de baggerproblematiek in
Utrecht in meerderheid wordt gesteund.

TER KENNISNEMING

11. Rapportage Commissie Houben
Agenderen voor een volgende commissievergadering.
Mevrouw Vonk deelt mede dat met name uit De Ronde Venen het juridische vraagstuk en het
vergoed krijgen van de schade vanuit de provincie is belicht. Met name het juridisch
vraagstuk wil het CDA behandeld zien.

12. Jaarverslag PCMW
Het verzoek van de CU dit onderwerp te agenderen wordt niet door een meerderheid
gesteund.

13. Rapportage Besluit Luchtkwaliteit

14. Meerjarenprogramma Bodemsaneringsoperatie 2005-2009 Provincie Utrecht
Het verzoek van de PvdA om dit onderwerp te agenderen wordt niet door een meerderheid
gesteund.
Desgevraagd door de heer Reerink licht de heer Graafhuis de procedure toe voor het ter
bespreking agenderen van agendapunten die op de agenda ter kennisneming staan vermeld.
(De regeling is inmiddels naar alle statenleden en commissieleden (niet zijnde statenleden)
gemaild).

15. Leren voor Duurzame Ontwikkeling

16. Convenanten woningbouwafspraken 2005-2010 Stedelijk gebied Amersfoort en
Bestuur Regio Utrecht

17. Sluiting
De voorzitter sluit de vergadering onder dankzegging voor ieders komst en inbreng.
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Geactualiseerde lijst van toezeggingen en actiepunten van de commissie Water en Milieu
t/m de vergadering van 24 januari 2005.

1. De commissie zal z.s.m. nader worden geïnformeerd over de wijze van aanbesteding van
de baggerstort Zevenhuizen, gelet op het europees aanbestedingsrecht, zodra terzake meer
bekend is.
Op basis van uitgebreid extern en intern ingewonnen advies is het college van GS van mening dat
er geen sprake is van Europese aanbesteding met betrekking tot de baggerstort Zevenhuizen. Deze
informatie is bij de commissie bekend. Nieuwe informatie op dit punt is er niet.

2. Het plan van aanpak 2005 van de Stichting Lami wordt t.z.t. ter kennisname aan de
commissie gezonden. Dan zal tevens de opname in het Statenwerkplan worden bezien.
Wordt geagendeerd voor de vergadering van 4 april 2005 van de commissie.

3. Mede in relatie tot de EKW zal het gevolg worden uitgezocht van de aanduiding
“Waardevolle water en – oevernatuur” op de functiekaart.
p.m.

4. De commissie wordt geinformeerd over de waterkwaliteit in het grensgebied tussen
Gelderland en Utrecht en hoe beide provinciebesturen terzake samenwerken.
De grondwaterkwaliteit in het grensgebied tussen Gelderland en Utrecht wordt beïnvloed door
historische puntbronnen en diffuse belasting vanuit landbouw. Binnen dit gebied wordt in het
ruwe water van de pompstations Amerfoortse Berg, Baarn, Soestduinen en Woudenberg nitraat en
bestrijdingsmiddelen aangetroffen. Alle provincies hebben samen met de waterbeheerders,
stroomgebiedvisies ontwikkeld. Het betreffende gebied ligt in het deelstroomgebied Gelderse
Vallei. Het stroomgebiedvisie Gelderse Vallei geeft aan wat het wensbeeld is voor het
watersysteem, waarbij de relatie van de waterhuishoudkundige inrichting (kwaliteit en kwantiteit
van zowel grond- als oppervlaktewater) en ruimtelijke inrichting van het stroomgebied centraal
staat. Voor de specifieke wateraspecten worden afspraken gemaakt in de waterhuishoudings- en
waterbeheersplannen.
Tevens zullen beide provincies vanuit de doelstelling van Europese Kaderrichtlijn Water
samenwerken om een goede grondwaterkwaliteit te bereiken, waarmee met eenvoudige middelen
drinkwater is te produceren. Hiervoor zullen maatregelen in een stroomgebiedbeheersplan
geformuleerd worden.

5. Gedeputeerde Binnenkamp zegt toe met zijn collega Ekkers de mogelijkheid tot opname
van richtlijnen tegen lichtverontreiniging mee te nemen bij de richtlijnen voor  bestem-
mingsplannen.
Bij het opstellen van het PMP heeft lichthinder geen prioriteit gekregen. Er zijn dan ook
geen uren en middelen voor dit vraagstuk gepland. Om op onderbouwde wijze richtlijnen
te kunnen opstellen zal substantieel tijd vrij gemaakt moeten worden. Hiervoor wordt in
eerste aanleg niet gekozen tenzij middelen worden vrijgemaakt, danwel herprioritering
plaatsvindt.
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6. De commissie zal een overzicht worden verstrekt van bodemsaneringsbeschikkingen.
De commissie zal hierover uiterlijk in haar aprilvergadering worden geinformeerd.

7. De commissie wordt geinformeerd over het proefproces m.b.t. inzake de vergunning-
verlening in het kader van KWO in het grondwater.
Door een uitspraak van de landsadvocaat is ondertussen duidelijk geworden dat
monobronsystemen onder de Grondwaterwet vallen. Een proefproces is daardoor niet
meer opportuun. De brancheorganisatie probeert nu in samenwerking met de provincie
Utrecht een soepeler meldingenegime te bewerkstelligen. De momenteel bij de provincie
bekende installaties worden vergund.

8. De gedeputeerde zegt toe informatie te verstrekken over het hergebruik c.q. de
eindbestemming van gesloten stortplaatsen.
De commissie zal door een ter kennisname notitie op de hoogte worden gebracht van de
problematiek van de gesloten stortplaatsen.
Wordt voor vergadering commissie van februari 2005 geagendeerd.

9. De gedeputeerde zegt toe de commissie te informeren over de verantwoordelijkheids-
vraag m.b.t. stortplaatsen.
Zie 8

10. De commissie wordt per half jaar geinformeerd over de ontwikkeling van de vangsten van
de muskusratten.
Wordt geagendeerd voor de vergadering van 20 juni 2005

11. De commissie wordt geinformeerd over het handhavingsgedrag van gemeenten op het
terrein van milieu.
Wij hebben als provincie Utrecht een regisseursrol om in samenwerking met Rijk en
gemeenten te komen tot professionalisering van de handhaving. Hierover wordt in 2005
een evaluatierapportage  opgesteld waarover uw commissie in de eerste helft van dit jaar
wordt geinformeerd.

12. De commissie ontvangt een totaal-overzicht van de baggerberging (inclusief Smink).
Komt in de commissievergadering van 28 februari 2005

13. De commissie wordt geinformeerd over de waterketenproblematiek.
In het kader van KWATTA is de aandacht voor deze problematiek bezuinigd. Er zijn
derhalve geen uren voor gepland. De beantwoording zal, tenzij herprioritering
plaatsvindt beperkt moeten blijven.

14. Er wordt een expert-meeting gehouden ten behoeve van het afwegingsproces om te komen
tot energieprojecten binnen het thema duurzame ontwikkeling. Via een apart spoor zullen
ook voorstellen worden bezien voor projecten binnen het bredere verband van duurzame
ontwikkeling.
Wordt geagendeerd voor de vergadering van 28 februari 2005
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Beantwoording vraag van Mw. S.D. Oosterhuis (vergadering van de statencommissie
Water en Milieu van 24 januari  2005)

Vraag
Spreekster heeft in de krant een artikel gelezen dat tweederde van de gemeenten in Nederland
de eigen milieuregels aan hun laars lappen. Zij informeert of bekend is hoe dat in de provincie
Utrecht is gesteld. De heer Binnekamp zegt toe dit te zullen nagaan.

Antwoord
Het wettelijk toezicht op de gemeenten voor de uitvoering van gemeentelijke taken op het
gebied van milieu en ruimtelijke ordening wordt uitgevoerd door de VROM-inspectie.

Dit is dus geen provinciale taak. De provinciale taak beperkt zich tot het stimuleren van de
samenwerking door de handhavingspartners (Samenwerkings-overeenkomst) en de
regisseursrol in het kader van de professionalisering van de handhaving.

Mw. Oosterhuis refereert aan publiciteit naar aanleiding van het volgende persbericht van de
VROM-inspectie.

Ruim tweederde van de gemeenten leeft bij eigen bedrijven de VROM-regels slecht na. Dit
concludeert de VROM-Inspectie uit een steekproef bij 27 gemeenten in de provincies Zuid-
Holland en Zeeland. Bij het onderzoek is gekeken hoe gemeenten omgaan met bedrijven
waarvoor Burgemeester en Wethouders zichzelf een milieuvergunning verlenen.
Daarnaast is onderzocht of de overheidsbedrijven binnen de bestemmingsplannen
pasten en of bouw- en gebruiksvergunningen waren verleend. Het gaat hierbij vooral
om gemeentewerven, al dan niet in combinatie met een brandweerkazerne. In zeven
gevallen heeft de inspectie proces verbaal opgemaakt. De aangetroffen
tekortkomingen zijn inmiddels opgelost.
Steekproef
Volgens de Wet milieubeheer van 1 maart 1993 moeten Burgemeester en Wethouders
eigen bedrijven - indien nodig - een milieuvergunning verlenen. Uit de steekproef van
de VROM-Inspectie blijkt ruim de helft van deze milieuvergunningen niet in orde. De
vergunningen zijn verouderd, onvolledig of niet aanwezig. Daarnaast passen sommige
bedrijven niet binnen de gemeentelijke bestemmingsplannen. Ook is in een aantal
gevallen de gebruiksvergunning niet verleend. De bouwvergunningen zijn over het
algemeen wel in orde.
Verbeteren
Om de handhavingsprestaties van gemeenten te verbeteren, heeft de Vereniging van
Nederlandse Gemeenten (VNG) een aantal maatregelen genomen. Zo wordt de
milieuwethandhaving geprofessionaliseerd. Alle gemeenten zijn gevraagd de naleving
van de VROM-regels bij de eigen bedrijven komend jaar te controleren. De VNG heeft
de Colleges van Burgemeester en Wethouders eveneens geadviseerd in het
milieujaarverslag aan te geven wat de situaties bij de eigen bedrijven is. Dit is
wettelijk verplicht. Eerder onderzoek van de inspectie laat echter zien dat dit niet vaak
gebeurt. De VNG en de VROM-Inspectie hebben daarnaast kwaliteitscriteria voor de
milieuwethandhaving opgesteld. Gemeenten moeten op basis van deze criteria
jaarlijks een handhavingsprogramma opstellen. Ook wordt binnenkort een
handhavingsplan voor bouwregels wettelijk geregeld. De VNG wil dit veranderen in
een VROM-handhavingsbeleidsplan maken.
De VROM-Inspectie gaat in 2005 en 2006 het naleven van de VROM-regels bij eigen
bedrijven landelijk onderzoeken. Dit om te kijken of de inspanningen van de
gemeenten daadwerkelijk tot een verbetering van de situatie leiden.
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Een dergelijk onderzoek heeft in Utrecht (nog) niet plaatsgevonden. Er is dus nog geen
onderzoek uitgevoerd dat op representatieve wijze inzicht geeft in het uitvoeren van het
gemeentelijk toezicht bij “eigen inrichtingen”.


